
Kontakt- og Udviklings Ø-rådet 
Christiansø 

Referat for møde i Kontakt- og Udviklings Ø-rådet 

Dato: 12. juni 2023   Sted: Hønsehuset kl. 17.00 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Deltagere  

Formand Vibeke Møller Jensen (VMJ) Peter Klerens Karmark (PKK) 

Anne Marie Koefoed (AMK) Malene Schlott (MS) 

Administrator Søren Thiim Andersen (STA) Erik Christensen (EC) 

Souschef Christian Bøgelund Christiansen (CBC)                                Tilhørere: 4 personer 

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------         

1. Godkendelse af dagsorden 
Intet at bemærke 
 
2. Meddelelser fra formanden 
P-licenser: Der pågår i øjeblikket en større afklaring om mulighederne for parkering og opkrævning 
af parkeringsafgifter på Bornholm. Vi afventer, at der bliver truffet beslutning om håndtering af 
parkering på Bornholm inden vi går videre med at undersøge muligheden for flere 
parkeringslicenser til beboere på Christiansø. 
 
VMJ’s kontrakt med Forsvarsministeriet er blevet forlænget indtil udgangen af juni 2024. 
 
3. Administrationen orienterer: 
 
Nye aktiviteter i Naturparken 
- Der planlægges med, at afholde folkeuniversitetet i perioden efteråret/vinter hvor 
foredragsholdere bliver inviteret til øen og giver faglige oplæg for alle interesserede. Vi håber at 
mange øboere vil deltage i aktiviteten. 
  
- Der er planlagt sommercamp for børn i juli måned hvor opslag er på tavlerne. Der er planlagt en 
tromme-camp og en male-camp for børn. Der vil være koncert og fernisering for voksne. Husk at 
tilmelde dine børn, børnebørn, gæster mv. til aktiviteten. 
 
Brug af afløb og toilet på Christiansø engangsvaskeklude, hygiejnebind m.m. i havnen 
Påmindelse om, at det udelukkende er toiletpapir, der må anvendes i toilettet. Alle andre former 
for affald skal bortskaffes som restaffald. Christiansø Administration laver et opslag på de 
offentlige toiletter. 
 
4. Opfølgning på Strategiseminar 
Der er kommet et rigtig fint udkast fra konsulenterne Søren og Ida til vores fælles udviklingsplan 
for Christiansø. I oplægget er der anført 5 principper som bør overvejes når der igangsættes 
aktiviteter og indsatser på øen. Principperne er (i) Vi skal understøtte øens institutioner, natur og 
traditioner (ii) Vi skal skabe plads til nye initiativer (iii) Vi skal skabe stærke bånd mellem øboerne 
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(iv) Vi skal dyrke generationsmødet og (v) Vi skal understøtte muligheden for erhverv og 
foreningsliv.  
 
 
Ø-rådet gennemgik principperne og drøftede nogle overordnede problemstillinger, som 
udviklingsplanen kan være med til at afhjælpe eller sætte fokus på herunder ”hvordan vi får skabt 
bånd imellem hinanden”, ”hvordan sikrer vi at familier, der ønsker at blive boende, når børnene 
skal i 8. klasse, at de synes at rammerne er gode og dækkende”, ”hvordan sikrer vi, at der også er 
ældre på Christiansø i fremtiden og en blandet demografi” ”hvordan erhvervs- og foreningslivet 
kan hjælpes til at virke bedst muligt”. 
 
Vi drøftede særskilt, at udviklingsplanen var øens udviklingsplan og ikke kun et redskab for 
Administrationen. 
 
Det blev aftalt, at alle medlemmer af ø-rådet udvælger 6 indsatser fra udviklingsplanen som 
sendes til STA, der tager disse med i det afsluttende arbejde med at færdiggøre udviklingsplanen. 
Vi følger op på arbejdet med udviklingsplanen på næste møde i august.  
 
6. Opslagstavler / EC 
Opfordring til at begrænse opslagenes størrelse samt i hvor god tid de varsles. 
Det besluttes at reklameopslag fra erhvervsdrivende udelukkende placeres i rammerne som er 
opsat på Havnekontoret.  
 
7. Adgang udenfor murene i edderfuglesæsonen – fugle og mennesker på Christiansø / 
beboerhenvendelse. Mail er rundsendt til Ø-rådet. 
Det drøftes om perioden 1. april til 15. juni er for restriktiv og om det er nødvendigt at forbuddet 
skal gælde alle arealer. Der er taget kontakt til formanden for Christiansø Naturvidenskabelige 
Feltstation for at få en vurdering af, om reglerne er tidssvarende eller om disse kan opdateret. Det 
aftales, at vi følger op på denne sag når vi har modtaget anbefalingerne. 
 
8. Evt. 
Næste møde d. 22. august 2023 kl. 19. 
 
Vibeke Møller Jensen/ formand 
Anne Marie Koefoed /næstformand                      


